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[bookmark: N10AB7]
Summary



          
Aim: To evaluate the performance of a prospectively defined follow-up imaging protocol that includes FDG-PET(/CT) to detect tumour recurrence in Ewing sarcoma (EwS) before becoming symptomatic.



          
Methods: Imaging results and clinical data during follow-up were retrospectively analysed from all patients treated successfully within the EURO E.W.I.N.G. 99 trial at the University Hospital Münster, Germany. All patients received follow-up imaging according to a comprehensive protocol that included regular X-ray, CT, MRI, bone scan and PET(/CT), albeit not all on the same day and with varying intervals for the different modalities.



          
Results: 80 of 105 patients underwent follow-up at our institution after complete remission. 30 patients had recurrent tumour during the follow-up period of 3.6 years on average. 19 recurrences (63%) were detected by scheduled imaging before the advent of clinical symptoms. The majority of these recurrences (8 out of 19; 42%) was detected first by PET/ CT (and confirmed with additional imaging thereafter), even though the total number of PET/CTs was comparatively low (138) and PET/CT was not systematically scheduled before other imaging techniques. Recurrences detected by bone scan were also detectable by PET.


Conclusions: The implemented follow-up protocol was effective in the detection of EwS recurrence before the advent of symptoms. Most cases of those detected before onset of symptoms were detected by PET/CT first. This hybrid imaging modality should therefore be considered in the routine follow-up of EwS patients, as is standard in our hospital. In combination with PET, low-dose chest CT seems to be sufficient in the detection of small pulmonary nodules.
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Zusammenfassung



          
Ziel: Evaluation eines prospektiv definierten bildgebenden Nachsorge-Protokolls einschließlich FDG-PET(/CT) zur Erkennung von Rezidiven eines Ewing-Sarkoms (EwS) vor dem Auftreten von Symptomen.



          
Methoden: Die Ergebnisse der Bildgebung und klinische Daten im Rahmen der Nachsorge wurden retrospektiv bei allen Patienten erhoben, die erfolgreich innerhalb der EURO E.W.I.N.G 99 Studie am Universitätsklinikum Münster behandelt wurden. Alle Patienten erhielten eine Nachsorge gemäß einem umfassenden Bildgebungs-Protokoll, welches regelmäßige Röntgenuntersuchungen, CT, MRT, Skelett-Szintigraphie und PET(/CT) beinhaltete, die allerdings nicht alle am selben Tag und mit unterschiedlichen Intervallen für die einzelnen Modalitäten durchgeführt wurden.



          
Ergebnisse: 80 von 105 Patienten erhielten eine Nachsorge in unserem Zentrum nach kompletter Remission. 30 Patienten erlitten ein Rezidiv innerhalb der Nachsorgeperiode von durchschnittlich 3,6 Jahren. 19 Rezidive (63 %) wurden durch die vorgegebene Bildgebung vor dem Auftreten von Symptomen entdeckt. Die Mehrzahl (8 von 19; 42%) der so entdeckten Rezidive wurde als erstes durch PET/CT-Untersuchungen erkannt (und danach durch andere Bildgebungsmethoden bestätigt), obwohl die Gesamtzahl der durchgeführten PET/CTs vergleichsweise gering war (138) und diese Untersuchung nicht systematisch vor anderen Bildgebungsverfahren terminiert wurde. Rezidive, welche durch die Skelett-Szintigraphie entdeckt wurden, waren auch in der PET erkennbar.



          
Schlussfolgerungen: Das implementierte Bildgebungs-Nachsorgeprotokoll erwies sich als effektiv darin, EwS-Rezidive vor Symptom-Manifestation zu entdecken. Die meisten der vor Auftreten von Symptomen detektierten Rezidive wurden zuerst durch die PET/CT nachgewiesen. Die PET/CT sollte daher in die Nachsorge von EwS-Patienten eingeschlossen werden, so wie es bereits in unserem Klinikum Standard ist. In Kombination mit PET scheint die Low-dose-ThoraxCT suffizient zur Erkennung kleiner pulmonaler Läsionen zu sein.
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